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УСКОРЕННОЕ ОПРЕДЕЛЕНИЕ ПРЕДЕЛА ВЫНОСЛИВОСТИ 

ПОЛИМЕРНЫХ МАТЕРИАЛОВ ПРИ КОНСОЛЬНОМ ИЗГИБЕ  

НА ПРИМЕРЕ АБС-ПЛАСТИКОВ 
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Институт механики металлополимерных систем имени В. А. Белого НАН Беларуси, ул. Кирова, 32а, 246050, г. Гомель, Беларусь 

Цель работы — ускоренное определение предела выносливости полимерных конструкцион-

ных материалов.  

Проведены усталостные испытания АБС/ПММА-пластика при консольном изгибе для ускорен-

ного определения предела выносливости полимерных материалов по методам Баскина (логарифмиче-

ский метод определения усталостной долговечности) и Локати (линейно-кумулятивный метод 

оценки усталости). Выполнен фрактографический анализ усталостного разрушения АБС/ПММА-

пластика с выявлением зон быстрого зарождения и распространения трещин, их усталостного раз-

вития и разрушения. Установлено, что с ростом амплитуды напряжения в зоне зажима образца 

увеличивается зона быстрого зарождения трещины. 

Получены аналитические зависимости для экстраполяции характеристик малоцикловой уста-

лости на средне- и многоцикловую область нагружения.  

По методу Локати определен предел выносливости (σL) АБС/ПММА-пластика в продольном 

(прод) и поперечном (поп) направлениях с использованием аппроксимации по Баскину. Значения 

напряжений составили σ6
а(поп) = 1,34 МПа, σ10

а(поп) = 0,05 МПа, σ6
а(прод) = 1,92 МПа и σ10

а(прод) = 0,12 МПа 

при N = 106 и 1010 (по Баскину) и σLпрод
1000 = 23,74 МПа, σLпрод

2000 = 17,69 МПа, σLпоп
1000 = 24,91 МПа и 

σLпоп
2000 = 18,69 МПа при Nпоп

1000 = 315, Nпоп
2000 = 697, Nпрод

1000 = 245, Nпрод
2000 = 649 (по Локати).  

Установлено, что значения усталостной прочности по методу Локати σL находятся в пределах 

60% от полученных экспериментально значений предела прочности. 

Описанные методы и полученные экспериментальные данные могут быть использованы для 

определения предела выносливости полимерных материалов в условиях циклического нагружения.  
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ACCELERATED DETERMINATION OF FATIGUE STRENGTH 

POLYMER MATERIALS WHEN BENDING THE CONSOLE USING  

THE EXAMPLE OF ABS PLASTIC 

А. P. SAZANKOV+ 

V. A. Belyi Metal-Polymer Research Institute of National Academy of Sciences of Belarus, Kirov St., 32a, 246050, Gomel, Belarus 

The purpose of the work is to accelerate the determination of the endurance limit of polymer 

structural materials. 

Fatigue tests of ABS/PMMA plastic with cantilever bending were carried out to accelerate the determi-

nation of the endurance limit of polymer materials using Baskin's methods (logarithmic method for determin-

ing fatigue life) and Locati (linear cumulative method for fatigue assessment). 

A fractographic analysis of the fatigue failure of ABS/PMMA plastic has been performed to identify ar-

eas of rapid nucleation and propagation of cracks, their fatigue development and fracture. It has been found 

that as the amplitude of the stress in the clamping zone of the sample increases, the zone of rapid crack nu-

cleation increases. 

Analytical dependences have been obtained for extrapolating the characteristics of low-cycle fatigue to 

medium- and multi-cycle loading regions.  

Using the Locati method, the endurance limit (σL) of the ABS/PMMA plastic in the longitudinal (ln) and 

transverse (tr) directions was determined using the Baskin approximation. The stress values were 

σ6
а(tr) = 1,34 MPа, σ10

а (tr) = 0,05 MPа, σ6
а (ln) = 1,92 MPа, σ10

а (ln) = 0,12 MPа at N = 106, N = 1010 (Baskin) 

and σLln
1000 = 23,74 MPа, σLln

2000 = 17,69 MPа, σLtr
1000 = 24,91 MPа, σLtr

2000 = 18,69 MPа at Ntr
1000 = 315, 

Ntr
2000 = 697, Nln

1000 = 245, Nln
2000 = 649 (Locati). 

It has been established that the values of fatigue strength according to the σL Locati method are within 

60% of the experimentally obtained values of the strength limit. 

The described methods and the experimental data obtained can be used to determine the endurance lim-

it of polymer materials under cyclic loading conditions. 
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